
PROTOKÓŁ Nr XXIII/2020 
z sesji Rady Gminy Skąpe 
z dnia 25 września 2020 r. 

 
 

Wersja cyfrowa posiedzenia sesji stanowiąca integralną część niniejszego protokołu znajduje 
się w linku poniżej: 
http://skape.tv-polska.eu/film/495845-transmisja-xxiii-posiedzenia-rady-gminy-skape-w-
kadencji-2018-2023 
Szczegółowe imienne wyniki z przeprowadzonych głosowań Rady Gminy w Skąpem znajdują 
się w linku https://bip.skape.pl/strona-739-sesja_nr_xxiii_z_dnia_2020_09_25.html i stanowią 
załączniki do protokołu. 
 

Ad pkt 1 – Otwarcie obrad sesji (nagranie 8.16) 
 
Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz otworzył XXIII sesję Rady Gminy Skąpe o godz. 
12.00.  Przywitał Wójta Gminy Zbigniewa Woch, kolegów i koleżanki radnych, pana Michała 
i panią Ilonę (pracowników Urzędu). Zaproponował, aby do porządku obrad wprowadzić cztery 
uchwały, które zostały przedstawione na wspólnym posiedzeniu komisji w sprawie: 
g) rozpatrzenia petycji o uznanie drzewa za pomnik przyrody, 
h) rozpatrzenia petycji o uznanie drzewa za pomnik przyrody, 
i) rozpatrzenia petycji o uznanie drzewa za pomnik przyrody, 
j) zmieniająca uchwałę w sprawie udzielenia bonifikaty od ceny sprzedaży lokalu mieszkalnego 
zbywanego na rzecz najemcy w trybie bezprzetargowym. 
Przewodniczący zarządził głosowanie nad zmianą porządku obrad. 
W wyniku głosowania zmiana porządku obrad została przyjęta jednogłośnie i porządek 
przedstawia się następująco: 
1. Otwarcie obrad sesji. 
2. Podjęcie uchwał w sprawie: 

a) o zmianie uchwały w sprawie uchwały budżetowej Gminy Skąpe na 2020 rok,  
b) zmieniająca uchwałę w sprawie przyjęcia do realizacji zadania pn. "Przebudowa drogi 

powiatowej nr 1205F w m. Niekarzyn w zakresie budowy chodnika", 
c) o zmianie uchwały w sprawie uchwalenia regulaminu przyznawania dodatków oraz 

innych składników wynagrodzenia nauczycieli zatrudnionych w placówkach 
oświatowych Gminy Skąpe, 

d) wyrażenia zgody na odpłatne nabycie nieruchomości zabudowanej budynkami 
gospodarczymi, 

e) regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie Gminy Skąpe, 
f) określenia szczegółowego sposobu i zakresu świadczenia usług odbierania odpadów 

komunalnych od właścicieli nieruchomości i zagospodarowania tych odpadów 
w zamian za uiszczoną przez właściciela nieruchomości opłatę za gospodarowanie 
odpadami komunalnymi, w szczególności częstotliwość odbierania odpadów 
komunalnych od właściciela nieruchomości i sposób świadczenia usług przez punkty 
selektywnego zbierania odpadów komunalnych, 

g) rozpatrzenia petycji o uznanie drzewa za pomnik przyrody, 
h) rozpatrzenia petycji o uznanie drzewa za pomnik przyrody, 
i) rozpatrzenia petycji o uznanie drzewa za pomnik przyrody, 
j) zmieniająca uchwałę w sprawie udzielenia bonifikaty od ceny sprzedaży lokalu 

mieszkalnego zbywanego na rzecz najemcy w trybie bezprzetargowym. 
3. Interpelacje i zapytania radnych. 
4. Zapytania sołtysów i mieszkańców oraz odpowiedzi na nie. 
5. Sprawozdanie z działalności Wójta w okresie międzysesyjnym. 
6. Wolne wnioski i informacje. 
7. Przyjęcie protokołu XXII sesji Rady Gminy Skąpe. 
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8. Zamknięcie obrad. 
 

Ad pkt 2 a) – podjęcie uchwały o zmianie uchwały w sprawie uchwały budżetowej 
Gminy Skąpe na 2020 rok (nagranie 10.22). 
 
Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz poinformował, że projekty uchwał były omawiane na 
posiedzeniu komisji. Zapytał czy ktoś ma do projektu jakiekolwiek pytania. W związku 
z brakiem pytań, poprosił o opinie komisji stałych Rady Gminy Skąpe. 
Przewodniczący Komisji ds. Budżetu, Finansów, Rolnictwa i Działalności Gospodarczej 
Andrzej Kałużny stwierdził, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
Członek Komisji ds. Oświaty, Kultury, Zdrowia i Opieki Społecznej Andrzej Stańczak stwierdził, 
że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
Przewodniczący Komisji ds. Porządku Publicznego, Spraw Komunalnych, Mieszkaniowych 
i Ochrony Środowiska Karol Dauksza stwierdził, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
(11.12) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad projektem uchwały. 
W wyniku głosowania uchwała Nr XXIII/186/2020 została przyjęta jednogłośnie i stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu. 
 

Ad pkt 2 b) – podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia do 
realizacji zadania pn. "Przebudowa drogi powiatowej nr 1205F w m. Niekarzyn w 
zakresie budowy chodnika" (nagranie 11.49). 
 
Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz przystąpił do kolejnego projektu uchwały zmieniającej 
uchwałę w sprawie przyjęcia do realizacji zadania pn. "Przebudowa drogi powiatowej nr 1205F 
w m. Niekarzyn w zakresie budowy chodnika". Poprosił o opinie komisji stałych Rady Gminy 
Skąpe. 
Przewodniczący Komisji ds. Budżetu, Finansów, Rolnictwa i Działalności Gospodarczej 
Andrzej Kałużny stwierdził, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
Członek Komisji ds. Oświaty, Kultury, Zdrowia i Opieki Społecznej Andrzej Stańczak stwierdził, 
że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
Przewodniczący Komisji ds. Porządku Publicznego, Spraw Komunalnych, Mieszkaniowych 
i Ochrony Środowiska Karol Dauksza stwierdził, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
(12.18) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad projektem uchwały. 
W wyniku głosowania uchwała Nr XXIII/187/2020 została przyjęta jednogłośnie i stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu. 
(12.26) Radna Ewa Kasprzak przybyła na posiedzenie. 
(13.05) Przewodniczący Rady przywitał przybyłych na posiedzenie radną Ewę Kasprzak 
i sołtysa Niesulic Henryka Szczepańskiego. 
 

Ad pkt 2 c) – podjęcie uchwały o zmianie uchwały w sprawie uchwalenia 
regulaminu przyznawania dodatków oraz innych składników wynagrodzenia 
nauczycieli zatrudnionych w placówkach oświatowych Gminy Skąpe (nagranie 
13.15). 
 
Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz przystąpił do kolejnego projektu uchwały o zmianie 
uchwały w sprawie uchwalenia regulaminu przyznawania dodatków oraz innych składników 
wynagrodzenia nauczycieli zatrudnionych w placówkach oświatowych Gminy Skąpe. Poprosił 
o opinie komisji stałych Rady Gminy Skąpe. 
Przewodniczący Komisji ds. Budżetu, Finansów, Rolnictwa i Działalności Gospodarczej 
Andrzej Kałużny stwierdził, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
Przewodnicząca Komisji ds. Oświaty, Kultury, Zdrowia i Opieki Społecznej Ewa Kasprzak 
stwierdziła, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
Przewodniczący Komisji ds. Porządku Publicznego, Spraw Komunalnych, Mieszkaniowych 
i Ochrony Środowiska Karol Dauksza stwierdził, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
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(12.46) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad projektem uchwały. 
W wyniku głosowania uchwała Nr XXIII/188/2020 została przyjęta jednogłośnie i stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu. 
 

Ad pkt 2 d) – podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na odpłatne nabycie 
nieruchomości zabudowanej budynkami gospodarczymi (nagranie 14.30). 
 
Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz przystąpił do kolejnego projektu uchwały w sprawie 
wyrażenia zgody na odpłatne nabycie nieruchomości zabudowanej budynkami 
gospodarczymi. 
Przewodniczący Komisji ds. Budżetu, Finansów, Rolnictwa i Działalności Gospodarczej 
Andrzej Kałużny stwierdził, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
Przewodnicząca Komisji ds. Oświaty, Kultury, Zdrowia i Opieki Społecznej Ewa Kasprzak 
stwierdziła, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
Przewodniczący Komisji ds. Porządku Publicznego, Spraw Komunalnych, Mieszkaniowych 
i Ochrony Środowiska Karol Dauksza stwierdził, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
(14.53) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad projektem uchwały. 
W wyniku głosowania uchwała Nr XXIII/189/2020 została przyjęta jednogłośnie i stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu. 
 

Ad pkt 2 e) – podjęcie uchwały w sprawie regulaminu utrzymania czystości i 
porządku na terenie Gminy Skąpe (nagranie 16.00). 
 
Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz przystąpił do kolejnego projektu uchwały w sprawie 
regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie Gminy Skąpe. 
Przewodniczący Komisji ds. Budżetu, Finansów, Rolnictwa i Działalności Gospodarczej 
Andrzej Kałużny stwierdził, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
Przewodnicząca Komisji ds. Oświaty, Kultury, Zdrowia i Opieki Społecznej Ewa Kasprzak 
stwierdziła, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
Przewodniczący Komisji ds. Porządku Publicznego, Spraw Komunalnych, Mieszkaniowych 
i Ochrony Środowiska Karol Dauksza stwierdził, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
(16.20) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad projektem uchwały. 
W wyniku głosowania uchwała Nr XXIII/190/2020 została przyjęta jednogłośnie i stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu. 
 

Ad pkt 2 f) – podjęcie uchwały w sprawie określenia szczegółowego sposobu i 
zakresu świadczenia usług odbierania odpadów komunalnych od właścicieli 
nieruchomości i zagospodarowania tych odpadów w zamian za uiszczoną przez 
właściciela nieruchomości opłatę za gospodarowanie odpadami komunalnymi, 
w szczególności częstotliwość odbierania odpadów komunalnych od 
właściciela nieruchomości i sposób świadczenia usług przez punkty 
selektywnego zbierania odpadów komunalnych (nagranie 17.00). 
 
Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz przystąpił do kolejnego projektu uchwały w sprawie 
określenia szczegółowego sposobu i zakresu świadczenia usług odbierania odpadów 
komunalnych od właścicieli nieruchomości i zagospodarowania tych odpadów w zamian za 
uiszczoną przez właściciela nieruchomości opłatę za gospodarowanie odpadami 
komunalnymi, w szczególności częstotliwość odbierania odpadów komunalnych od właściciela 
nieruchomości i sposób świadczenia usług przez punkty selektywnego zbierania odpadów 
komunalnych. 
Przewodniczący Komisji ds. Budżetu, Finansów, Rolnictwa i Działalności Gospodarczej 
Andrzej Kałużny stwierdził, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
Przewodnicząca Komisji ds. Oświaty, Kultury, Zdrowia i Opieki Społecznej Ewa Kasprzak 
stwierdziła, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
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Przewodniczący Komisji ds. Porządku Publicznego, Spraw Komunalnych, Mieszkaniowych 
i Ochrony Środowiska Karol Dauksza stwierdził, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
(18.10) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad projektem uchwały. 
W wyniku głosowania uchwała Nr XXIII/191/2020 została przyjęta jednogłośnie i stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu. 
 

Ad pkt 2 g) – podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji o uznanie drzewa 
za pomnik przyrody (nagranie 18.45). 
 
Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz przystąpił do kolejnego projektu uchwały w sprawie 
rozpatrzenia petycji o uznanie drzewa za pomnik przyrody. 
Przewodniczący Komisji ds. Budżetu, Finansów, Rolnictwa i Działalności Gospodarczej 
Andrzej Kałużny stwierdził, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
Przewodnicząca Komisji ds. Oświaty, Kultury, Zdrowia i Opieki Społecznej Ewa Kasprzak 
stwierdziła, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
Przewodniczący Komisji ds. Porządku Publicznego, Spraw Komunalnych, Mieszkaniowych 
i Ochrony Środowiska Karol Dauksza stwierdził, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
(19.05) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad projektem uchwały. 
W wyniku głosowania uchwała Nr XXIII/192/2020 została przyjęta jednogłośnie i stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu. 
 

Ad pkt 2 h) – podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji o uznanie drzewa 
za pomnik przyrody (nagranie 19.50). 
 
Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz przystąpił do kolejnego projektu uchwały w sprawie 
rozpatrzenia petycji o uznanie drzewa za pomnik przyrody. 
Przewodniczący Komisji ds. Budżetu, Finansów, Rolnictwa i Działalności Gospodarczej 
Andrzej Kałużny stwierdził, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
Przewodnicząca Komisji ds. Oświaty, Kultury, Zdrowia i Opieki Społecznej Ewa Kasprzak 
stwierdziła, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
Przewodniczący Komisji ds. Porządku Publicznego, Spraw Komunalnych, Mieszkaniowych 
i Ochrony Środowiska Karol Dauksza stwierdził, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
(20.07) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad projektem uchwały. 
W wyniku głosowania uchwała Nr XXIII/193/2020 została przyjęta jednogłośnie i stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu. 
 

Ad pkt 2 i) – podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji o uznanie drzewa 
za pomnik przyrody (nagranie 20.45). 
 
Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz przystąpił do kolejnego projektu uchwały w sprawie 
rozpatrzenia petycji o uznanie drzewa za pomnik przyrody. 
Przewodniczący Komisji ds. Budżetu, Finansów, Rolnictwa i Działalności Gospodarczej 
Andrzej Kałużny stwierdził, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
Przewodnicząca Komisji ds. Oświaty, Kultury, Zdrowia i Opieki Społecznej Ewa Kasprzak 
stwierdziła, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
Przewodniczący Komisji ds. Porządku Publicznego, Spraw Komunalnych, Mieszkaniowych 
i Ochrony Środowiska Karol Dauksza stwierdził, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
(21.06) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad projektem uchwały. 
W wyniku głosowania uchwała Nr XXIII/194/2020 została przyjęta jednogłośnie i stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu. 
Przewodniczący Rady poinformował, że wszystkie trzy petycje dotyczą drzew w miejscowości 
Darnawa i wszystkie otrzymały pozytywne opinie. 
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Ad pkt 2 j) – podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie udzielenia 
bonifikaty od ceny sprzedaży lokalu mieszkalnego zbywanego na rzecz najemcy 
w trybie bezprzetargowym (nagranie 21.45). 
 
Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz przystąpił do kolejnego projektu uchwały zmieniającej 
uchwałę w sprawie udzielenia bonifikaty od ceny sprzedaży lokalu mieszkalnego zbywanego 
na rzecz najemcy w trybie bezprzetargowym. 
Przewodniczący Komisji ds. Budżetu, Finansów, Rolnictwa i Działalności Gospodarczej 
Andrzej Kałużny stwierdził, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
Przewodnicząca Komisji ds. Oświaty, Kultury, Zdrowia i Opieki Społecznej Ewa Kasprzak 
stwierdziła, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
Przewodniczący Komisji ds. Porządku Publicznego, Spraw Komunalnych, Mieszkaniowych 
i Ochrony Środowiska Karol Dauksza stwierdził, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
 
(22.11) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad projektem uchwały. 
W wyniku głosowania uchwała Nr XXIII/195/2020 została przyjęta jednogłośnie i stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu. 
 

Ad pkt 3 – Interpelacje i zapytania radnych (nagranie 22.50). 
 
Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zapytał kto z radnych chciałby złożyć interpelację lub 
zapytanie. 
(22.55) Radny Karol Dauksza złożył interpelację skierowaną do Zarządu Dróg Wojewódzkich 
dotyczącą usunięcia suchych drzew oraz uschniętych konarów drzew rosnących przy drodze 
wojewódzkiej Radoszyn-Skąpe.  
(23.14) Radny Andrzej Kałużny w imieniu mieszkańców ul. Chrobrego w Ołoboku złożył 
interpelację w sprawie naprawy małego odcinka drogi (chodnika) pomiędzy przedszkolem 
a budynkiem „zerówki”.  
(23:40) Radny Mariusz Kuźmicz w imieniu mieszkańców Ciborza złożył interpelację   o remont 
drogi Skąpe-Cibórz. 
(24:00) Radny Karol Dauksza zapytał o remont drogi od budynku szkoły do bloków 
w Radoszynie. 
(24:20) Radny Andrzej Kałużny zapytał, czy w związku z sytuacją w jakiej się znajdujemy, 
będą podejmowane działania związane z obchodami Święta Niepodległości. Czy w tym 
zakresie są jakieś plany czy nie. 
(24:50) Wójt Gminy Zbigniew Woch zabierając głos stwierdził, że otrzymuje sygnały od 
mieszkańców, że sesje rady gminy są bezduszne. Radni coś głosują, może nie koniecznie 
wiedzą co.  Pozwolił sobie wykorzystać sytuację, żeby wszystkim, którzy słuchają powiedzieć, 
że wszystkie uchwały, wszystko to co jest przedmiotem obrad i co jest na sesji finalizowane 
często na jego wniosek, jest poprzedzone głębokimi, burzliwymi często dyskusjami na 
komisjach. Nie inaczej było z uchwałami, jakie były przedmiotem dzisiejszego głosowania i za 
ich pozytywne rozstrzygnięcie dziękuje. Radni doskonale wiedzą co głosują, a jeśli słuchający 
nas w przestrzeni medialnej, chcą dowiedzieć się szczegółów decyzji, to mogą zapytać 
swojego przedstawiciela, albo sięgnąć do protokołów z komisji, które są ogólnie dostępne, 
publikowane na stronie, po przyjęciu na kolejnym posiedzeniu.   
(27:15) Odpowiadając na zapytania radnych, Wójt poinformował, że te zgłoszone do 
podmiotów zewnętrznych zostaną im przekazane. W zakresie pytań leżących w kompetencji 
gminy odpowiedział, że w kwestii drogi łączącej budynek szkoły w Radoszynie z blokami 
jesteśmy na etapie przygotowywania dokumentacji. Z całą pewnością chcielibyśmy wykonać 
tę inwestycję jak najszybciej czyli na przełomie października i listopada. Szacowany koszt tej 
inwestycji to ok. 100 tys. zł. Inwestycja jest zapisana w budżecie. Mówimy o potrzebie 
wykonania tego przejazdu z uwagi na kłopoty autobusów dowożących dzieci do szkoły i osób 
chodzących tą drogą. Po deszczach tworzą się zastoiska wody powodujące, że przejście 
suchą stopą jest raczej niemożliwe. Dlatego też to zadanie chcemy jak najwcześniej wykonać.  
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(28:53) Jeśli chodzi o obchody święta 11 listopada to wszystko wskazuje, że jeśli pandemia 
się nie nasili i nie pojawią się kolejne obostrzenia, to stoi na stanowisku, abyśmy utrzymali 
obchodzenie święta w taki sposób jak w poprzednich latach. Nie ma jeszcze deklaracji 
kompanii wojskowej, ale jeśli u nich nie będzie decyzji, rozkazów, że nie mogą uczestniczyć, 
to z cała pewnością, kontakty jakie z jednostką ma, upoważniają go do stwierdzenia, że do 
nas przyjadą. Pozostaje jeszcze kwestia zastanowienia się, gdzie obchody miałyby się odbyć. 
Kilka lat temu, kiedy zaczynaliśmy obchodzić ten dzień z mszą, z kompanią powzięliśmy 
założenie, że będziemy odbywać te odświętne spotkania w maksymalnie dużej liczbie 
miejscowości, gdzie miejsce upoważnia do tego, aby coś takiego zorganizować. Zaczęliśmy 
od Ołoboku, później było Skąpe, kolejne Międzylesie. Wydaje się, że na tego typu obchody 
chyba więcej miejsc w gminie nie ma z kościołem, miejscem we wsi na apel poległych oraz 
miejscem na spotkanie ze śpiewem i występami. Jeśli nie dojdziemy do przekonania, że 
moglibyśmy pojechać do jeszcze innych miejscowości, to pozostaje kolejka Ołobok, Skąpe, 
Międzylesie od nowa. W przypadku Międzylesia był jeszcze rozważany Cibórz, ale ostatecznie 
stanęło na Międzylesiu. W następnym tygodniu podejmiemy działania. W pierwszej kolejności 
uzyskamy informację z XVII Wielkopolskiej Brygady Zmechanizowanej co jest najważniejsze, 
a gdzie ewentualnie to kwestia dwóch tygodni. 
(32:42) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zauważył, że w Ciborzu obchody miały 
miejsce, ale bez wojska. Były też inne miejscowości Węgrzynice, Pałck. 
(32:46) Wójt Zbigniew Woch potwierdził, że tak było, ale Przewodniczący nawiązał do spotkań 
organizowanych przez zespół „Błękit”. To od tego zespołu wszystko się zaczęło. Faktycznie 
uroczystości odbywały się w Węgrzynicach, Ciborzu, Pałcku. Pozwolił sobie jednak wymienić 
Ołobok, Skąpe i Międzylesie w kontekście pełnych uroczystości z udziałem wojska. Pamięta, 
że w przypadku Ciborza dyskusje z wojskiem były prowadzone i ostatecznie nie zgodzono się, 
ale nie oznacza to, że temat jest zamknięty. Jak w ciągu najbliższego tygodnia pozyska 
kluczową decyzję od wojska, to wspólnie z osobami związanymi z tymi miejscowościami 
i szkołami podejmie decyzję. 
 

Ad pkt 5 – Sprawozdanie z działalności Wójta w okresie międzysesyjnym 
(nagranie 35.45). 
 
Wójt Zbigniew Woch poinformował,  że ostatnia sesja odbyła się miesiąc temu w sierpniu. 
Wtedy w głównej mierze wszystko się koncentrowało na przygotowaniach budynków 
szkolnych na rozpoczęcie roku szkolnego. Byliśmy pełni obaw, że niekonieczne może nam się 
udać to co zaplanowaliśmy. Poniekąd nasze obawy, jeśli chodzi o szkołę w Międzylesiu, 
troszkę się sprawdziły. Mimo iż rozpoczęcie roku szkolnego było 1 września, pan dyrektor 
zdecydował się wykorzystać 3 dni z 10  w roku szkolnym, jakie przysługują na udzielenie 
wolnego od szkoły i faktycznie rok szkolny rozpoczął się od poniedziałku 7 września. Powód 
był bardzo prozaiczny, ludzki. Mimo iż w zasadzie wszystko było gotowe do oddania, nie było 
pozwolenia użytkowania z Nadzoru Budowlanego. Osoba mogąca taką decyzję podjąć, była 
na urlopie wypoczynkowym. Trochę zawirowania było, ale szkoła sobie świetnie poradziła.  
Dzisiaj cały obiekt służy dzieciom. Ładnie wygląda i przez kolejne lata będzie służyć. Koszt 
rozbudowy szkoły z tego co pamięta wyniósł ok. 1,4 – 1,5 mln zł.  Nie było możliwości 
uzyskania dofinansowania na ten cel, w związku z czym cała kwota została wydatkowana 
z budżetu gminy.  
(39:03) Podobnie było też w budynku szkoły w Radoszynie. Przygotowywaliśmy się na 
przyjęcie dzieci ze szkoły w Niekarzynie. Przygotowywaliśmy pomieszczenie biblioteki, 
przekształciliśmy pomieszczenie dla sześciolatków, były podejmowane działania związane 
z odnowieniem szkoły. Można powiedzieć, że zdążyliśmy „za pięć dwunasta”. Jeszcze kilka 
zadań do wykonania mamy. Mniejsze będziemy wykonywali na bieżąco. Z większych jakie 
zostały, to całe zaplecze sanitarne, które wykonany w okresie wakacji w 2021 r.  
(40:30) Finalizujemy przebudowę chodników w miejscowości Ołobok. Kto ostatnio przejeżdżał 
tamtędy, mógł zobaczyć jak wygląda przejście z ulicy Krośnieńskiej na ulicę 
Wojciechowskiego. W jego odczuciu wygląda to fajnie. Chodnik jest zdecydowanie 
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pojemniejszy (szerszy). Zwiększyliśmy estetykę i podnieśliśmy bezpieczeństwo 
użytkowników.  
(41:28) W tej chwili podejmowane są działania związane z remontem przedszkola 
w miejscowości Radoszyn. Nie były to poważne zadania. Za kwotę 17 tys. zł zmieniło się 
otoczenie kuchni i przedsionka. Jest o wiele funkcjonalniejsze i cieszy oko. 
(42:18) Kontynuujemy działania w budynku przedszkola w Ołoboku. Był tam dwa dni temu 
i jest optymistycznie nastawiony, choć bywało zmiennie. Po zaawansowaniu prac w tej chwili 
wydaje się, że zakończenie przedsięwzięcia w połowie przyszłego miesiąca jest możliwe. 
Przedsięwzięcie jest ważne. Dotychczas jeden oddział nie zaspokajał potrzeb obwodu. Na 
miejsce czeka około 20 przedszkolaków, czyli właściwie kolejny oddział. A że te potrzeby nie 
są chwilowe, nie trzeba zapewniać. W Ołoboku, w Łąkiem i w Niesulicach powstaje wiele 
domów. Potencjał ludzki nie będzie mniejszy, a że osiedlają się młodzi ludzie, inwestycja w tym 
miejscu jest szalenie potrzebna.  
(44:47) W kwestii chodników jesteśmy na etapie finalizowania przebudowy chodników  
w miejscowości Węgrzynice. O chodnikach wspomina często, bo nie są to inwestycje 
związane z budową od razu całego chodnika przez miejscowość. Byłyby to duże i kosztowne 
inwestycje. Chodniki budowane są wespół z powiatem. Ponieważ ta instytucja jest 
odpowiedzialna za zadania, to często dzielimy te inwestycje na kilka etapów. W Węgrzynicach 
pozostanie trzeci etap, w Podłej Górze w przyszłym tygodniu ogłosimy przetarg na trzeci 
ostatni etap i w Ołoboku zostanie jeszcze czwarty etap, dla którego wykonujemy 
dokumentację. Budowa chodników w miejscowości Cibórz także podzielona jest na wiele 
etapów. Podpisana została umowa z wykonawcą na budowę dwóch kolejnych odcinków 
w Ciborzu.  Prace rozpoczną się nie w kolejnym tylko w jeszcze następnym tygodniu. 
Inwestycja podnosząca przede wszystkim bezpieczeństwo, ale także estetykę miejscowości.  
(48:05) W podobnym terminie rozpoczniemy inwestycję przebudowy drogi gminnej 
w Niesulicach. Jak przekazał wykonawca ta inwestycja powinna zostać ukończona w ciągu 
miesiąca.  
(48:55) Rada podjęła uchwałę związaną z przebudową chodnika w miejscowości Niekarzyn. 
W tej chwili jesteśmy na etapie przygotowywania dokumentacji. Działania podejmowaliśmy już 
wcześniej, ponieważ uchwała została przyjęta na poprzedniej sesji, tyle że zawierała błąd. 
Zamiast przebudowa chodnika, wpisana została budowa chodnika. Przedsięwzięcie 
w Niekarzynie ma związek ze zmianą siedziby szkoły i dojazdem do Radoszyna około 20 
uczniów.  Ubolewa, że część dzieci poszło do szkoły w miejscowości Kije. Nie na wszystko 
mamy wpływ. Niemniej bez względu na to, gdzie będą dojeżdżały, będą wyjeżdżały 
z Niekarzyna. Nie było bezpiecznej zatoczki z wiatą, gdzie można się schować i bezpiecznie 
poczekać na przyjazd autobusu. Inwestycja zostanie wykonana najszybciej jak się uda. 
Chciałby, żeby to był przyszły miesiąc, ale jeśli się nie uda, to z całą pewnością zostanie 
wykonana w listopadzie.  
(51:10) Finalizuje się kwestia budowy chodnika o długości ok. 188 m w m. Skąpe. Od dawna 
kolega Zawiślak zgłasza potrzebę budowy chodnika przy drodze wojewódzkiej od 
skrzyżowania Skąpe-Cibórz-Przetocznica w kierunku Przetocznicy. Przy skrzyżowaniu 
chodnik się kończy a za miejscowością budowane są nowe domy. Nie musi przekonywać ile 
samochodów przejeżdża drogą wojewódzką. Gdy budowane były drogi szybkiego ruchu 
wszyscy tkwiliśmy w przekonaniu, że będzie bezpieczniej, bo mniej samochodów będzie 
jeździć. Tak się nie stało i jest niebezpiecznie chodzić wzdłuż tej drogi. W związku 
z powyższym podjął rozmowy z dyrektorem Zarządu Dróg Wojewódzkich w Zielonej Górze. 
Dokumentacja na wspólną inwestycję została złożona do Lubuskiego Urzędu Wojewódzkiego. 
Koszt tej inwestycji to kwota 130 tys. zł. Wstępnie zgłosił, że jeśli ZDW będzie w stanie 
wykonać tę inwestycję, zgodnie z jego wnioskiem, że Gmina Skąpe współfinansuje to 
przedsięwzięcie, to wystąpi do rady o zgodę i podjęcie uchwały o pomocy dla Województwa 
Lubuskiego. Przy okazji ZDW ze swoich środków wymieni także część dywanika asfaltowego 
na łuku drogi Cibórz-Przetocznica.  Jest duża szansa, że to zadanie będzie wykonane jeszcze 
w tym budżecie. Prawdopodobny wydaje się miesiąc listopad, oczywiście jeśli Rada Gminy 
Skąpe i samorząd Województwa Lubuskiego wyrażą zgodę.  
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(55:10) Gmina Skąpe udziela wsparcia technicznego przy wypełnianiu wniosków 
o dofinansowanie zadań w ramach programów „Czyste Powietrze” i „Moja Woda”. O „Czystym 
Powietrzu” wszyscy słyszymy już od wielu lat. To działanie polega na dofinansowaniu zadań 
polegających na zamianie ogrzewania z pieców węglowych np. na gaz, pellet. Zadania te 
realizowane są przez WFOŚiGW. Jesteśmy jedną z kilku nielicznych gmin, jakie zdecydowały 
się na współpracę i podpisanie umowy z WFOŚiGW. Fizycznie zadanie to w Urzędzie 
wykonuje Pani Marta Kincel-Olejnik. Pomaga w wypełnieniu wniosku do momentu jego 
podpisania, co następuje w siedzibie Funduszu. W przypadku „Mojej Wody” wie, że zadanie 
takie funkcjonuje, ale o założeniach związanych z tym działaniem za wiele nie wie. Chodzi 
o dofinansowanie w wysokości 5 tys. zł na zagospodarowanie wód opadowych. Po dokładne 
informacje odsyła do Pani Marty Kincel-Olejnik. W te działania mocno zaangażowaliśmy się 
w przypadku jednego z naszych mieszkańców. Chodzi o zmianę instalacji, przygotowanie 
dokumentacji. Bywa, że mieszkają wśród nas ludzie wiekowi, którzy nie mają obok siebie 
dzieci, lub wcale ich nie mają, a przeprowadzenie takiego przedsięwzięcia często jest poza 
zakresem ich możliwości. W tej chwili finalizujemy pomoc w wymianie instalacji dla mieszkańca 
jednej miejscowości. Mówi o tym po to, żeby było wiadomo o takiej możliwości. Apeluje o to, 
aby osobom, które nie są w stanie obsługiwać pieców, a w miejscowości jest gaz, dać sygnał, 
że przy ich chęci i woli możemy im pomóc.  
(1:00:30) Od jakieś czasu mówi o Spisie Rolnym, bo mamy obowiązek jego nagłaśniania. 
Zarówno Spis Rolny jak i Spis Powszechny są przeprowadzane co 10 lat. Są one 
fundamentem do planowania jak ma się rozwijać państwo. W Spisie Powszechny analizowana 
jest „tkanka ludzka”. Zbierane są dane ilu nas jest, gdzie jesteśmy. Wszystkie dane wpływają 
na kształtowanie polityki państwa zarówno w wymiarze państwa jak i w wymiarze 
samorządowym. Spis Rolny z kolei jest istotny dla polskiej wsi. Udział w nim jest obowiązkowy. 
Zachęcamy wszystkich, którzy muszą się jemu poddać do tego, aby odwiedzili nasz urząd 
gminy, gdzie mamy przygotowane stanowisko z aplikacją do sapospisu. Pierwszych 10 osób, 
które skorzystają z zaproszenia otrzyma upominki.  
(1:02:38) Radny Wiesław Zawiślak dodał, że upominków zostało tylko 9, bo on skorzystał 
z możliwości spisania w Punkcie Spisowym. 
(1:02:41) Wójt jeszcze raz zachęcił rolników do samospisu. Udział tych, którzy spiszą się sami 
będzie kluczowy przy ocenie spisu w gminach. Być może najlepsze  gminy też będą mogły 
liczyć na komfort w postaci upominków dla gmin. Większość rolników to ludzie nowocześni, 
obyci ze światem informatycznym, chociażby przez składanie wniosków o dotacje. Jest 
przekonany, że wielu skorzysta z możliwości samospisu. 
 

Ad pkt 4 – Zapytania sołtysów i mieszkańców oraz odpowiedzi na nie (nagranie 
1.04.50). 
 
(1:05:08) Radny Bartosz Derejczyk w imieniu mieszkańców ulicy Chrobrego w Ołoboku 
podziękował za trzeci etap budowy chodników i zapytał czy jest  szansa, aby zgłosić się do 
zarządcy drogi powiatowej i na przełamaniu ulic Chrobrego i Wojciechowskiego wymalować 
przejście dla pieszych. Szczególnie w sezonie letnim jest ogromny problem, żeby przejść na 
drugą stronę jezdni z uwagi na duży ruch samochodów.  
(1:06:02) Wójt Zbigniew Woch odpowiadając na zapytanie stwierdził, że rzeczywiście istnieje 
poważna potrzeba podjęcia działań jeśli chodzi o ulicę Wojciechowskiego i być może ulice 
zjazdowe. Ostatnio Dyrektor Szkoły Pani Gławdel zasugerowała, aby wykonać na drodze progi 
zwalniające w okolicy przystanku i w okolicy przedszkola.  Przekażemy te wnioski do 
Starostwa Powiatowego. Jest tam specjalna komisja zajmująca się tymi kwestiami. Kiedyś 
montażu progów zwalniających komisja ta odmawiała. W tej chwili zmieniała się interpretacja 
przepisów i progi te są montowane. Dowodem na to jest przejście dla pieszych w miejscowości 
Międzylesie. Powiat wydaje zgodę na progi przy przejściach związanych ze szkolnym ruchem 
pieszych. Z tego co wie szkoła ma wystosować pismo w tej sprawie. 
(1:08:17) Sołtys Sołectwa Niesulice Henryk Szczepański ponownie zgłosił potrzebę 
zamontowania progów zwalniających na drodze powiatowej w Niesulicach. W okresie letnim 
w miejscowości obserwuje się duże natężenie ruchu pieszych i samochodów. Brak chodników 
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w części drogi powiatowej powoduje, że piesi korzystają z ulicy, co przy takiej ilości pojazdów 
stwarza duże zagrożenie dla ich bezpieczeństwa. Temat powraca co jakiś czas, mijają kolejne 
sezony letnie, a w tej sprawie nic się nie dzieje.   
(1:08:43) Wójt Zbigniew Woch odpowiadając na zgłoszony wniosek poinformował, że 
wystosuje pismo o progach zwalniających zarówno na przejściach w Ołoboku jak 
i w Niesulicach. Dodał, że kiedyś wraz z ówczesną sołtys Niesulic uczestniczył w posiedzeniu 
Komisji Bezpieczeństwa. Na tym spotkaniu padało mnóstwo argumentów. Obecny był także 
przedstawiciel Komendy Wojewódzkiej Policji. Stwierdzili wtedy, że montowanie progów 
zwalniających w takich miejscach jest niezgodne z przepisami. Pani sołtys zapytała wtedy, co 
wobec tego było podstawą zamontowania progów przy mostach. Na to pytanie nikt nie umiał 
odpowiedzieć. Wykładnia sosowana wtedy przez policję była dość jednoznaczna. To co się 
dzieje teraz jest elementem kompromisu, pomiędzy stanowiskiem, że na drogach publicznych 
nie można stosować progów całościowych (przez całą szerokość jezdni) a stosowaniem wysp 
zwalniających, które spełniają taką samą funkcję, bo trzeba przed nimi zwolnić. Postulat 
zgłoszony dzisiaj przez sołtysa, będzie przedmiotem wspólnego wniosku do Powiatu 
w zakresie obydwu miejscowości. Wójt pamięta, że kiedyś jeszcze mieszkańcy Kalinowa 
i Rokitnicy zgłaszali potrzebę zamontowania progów, z uwagi na zbyt duże prędkości 
samochodów przejeżdżających przez te wsie. Póki co zgłosimy Ołobok jako miejscowość 
związaną z funkcjonowaniem szkoły oraz Niesulice, z uwagi na duży ruch pojazdów i pieszych 
w sezonie letnim. Przykład progów zwalniających w Międzylesiu utwierdza w przekonaniu, że 
rzeczowo argumentując można wniosek składać.  
 

Ad pkt 6 – Wolne wnioski i informacje (nagranie 1.14.06). 
 
Przewodniczący rady Mariusz Kuźmicz zapytał czy ktoś chce zabrać głos w tym punkcie. 
Nie zgłoszono wniosków i informacji. 
 

Ad pkt 7 – Przyjęcie protokołu XXII sesji Rady Gminy Skąpe (nagranie 1.14.27). 
 
Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad przyjęciem protokołu z XXII 
sesji.  W wyniku głosowania protokół został przyjęty jednogłośnie (protokół z głosowania 
stanowi załącznik do niniejszego protokołu). 
 

Ad pkt 8 – Zamknięcie obrad (nagranie 1.16.27). 
 
Wobec wyczerpania porządku obrad Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zamknął XXIII 
sesję Rady Gminy Skąpe o godz. 13.16. 
 
 

Przewodniczący Rady Gminy  
 

Mariusz Kuźmicz 
 
Protokolant sesji: 
Ilona Zalisz – inspektor 
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